
Oświadczenie złożone 

przez senatora Rafała Muchackiego 

na 36. posiedzeniu Senatu 

w dniu 4 lipca 2013 r. 

Oświadczenie skierowane do ministra zdrowia Bartosza Arłukowicza 

Szanowny Panie Ministrze! 

Zgodnie z art. 35 ustawy o świadczeniach zdrowotnych finansowanych ze środków publicznych świad-

czeniobiorcy przyjętemu do szpitala lub innego przedsiębiorstwa podmiotu leczniczego wykonującego dzia-

łalność leczniczą – chodzi tu o stacjonarne i całodobowe świadczenia zdrowotne w rozumieniu przepisów 

o działalności leczniczej – oraz w przypadku wykonywania zabiegów leczniczych i pielęgnacyjnych, diagno-

stycznych i rehabilitacyjnych przez podmioty uprawnione do udzielania świadczeń, a także w przypadku 

udzielania przez te podmioty pomocy w stanach nagłych, zapewnia się bezpłatnie leki i wyroby medyczne, 

jeżeli są one konieczne do wykonania świadczenia. 

W związku z tym powstaje wątpliwość co do zakresu, w jakim szpital jest zobowiązany do zaopatrywania 

pacjentów w leki, które nie są bezpośrednio związane z leczeniem schorzenia, jakie ma zostać wyleczone 

w trakcie konkretnego pobytu w szpitalu. Chodzi mianowicie o wyjaśnienie sytuacji, w której pacjent zostaje 

przyjęty do szpitala i ma ze sobą leki. Zwykle leki te są od pacjenta odbierane w celu umożliwienia lekarzom 

ustalenia ewentualnych interakcji z proponowanym leczeniem i zaplanowania najlepszego dla pacjenta prze-

biegu leczenia. Ponadto taka procedura zapobiega przyjmowaniu przez pacjenta leków bez wiedzy lekarzy. 

Praktyka jest taka, że odebrane od pacjenta leki są mu podawane – o ile nie ma przeciwwskazań ze względu 

na podjęte w szpitalu leczenie – zgodnie z zaleceniami lekarza do momentu, kiedy się skończą. 

W praktyce powstała poważna wątpliwość, czy pacjent, któremu skończyły się jego własne leki, musi je 

wykupić, bo szpital zapewnia jedynie te leki, które są konieczne i pozostają w ścisłym związku z leczeniem 

konkretnego schorzenia w szpitalu. Narodowy Fundusz Zdrowia stoi na stanowisku, że praktyka polegająca 

na wymaganiu od pacjenta, aby sam kupował leki, jest nieprawidłowa, gdyż art. 35 ustawy o świadczeniach 

zdrowotnych wyraźnie stanowi o wymogu zapewnienia leków, jeżeli są one konieczne do wykonania świad-

czenia.  

(vide: http://www.nfz-szczecin.pl/n-1770htm, 

http://szukaj.nfz-lublin.pl/aktualności 2010/komunikat 29 10 2010 01.asp). 

Jednocześnie brak jednoznacznego stanowiska co do tego, czy szpital może wykorzystywać leki, które pa-

cjent przywiózł ze sobą, do momentu, kiedy się skończą. Powyższa kwestia budzi również wątpliwości 

w środowisku polskich farmaceutów: (vide http//oia.krakow.pl/storage/stan_formalno_prawny.pdf). 

W związku z tym proszę o informację, czy ministerstwo rozważa doprecyzowanie przepisu art. 35 ustawy 

o świadczeniach zdrowotnych finansowanych ze środków publicznych, aby rozwiać przedstawione wątpli-

wości? 

Łączę wyrazy szacunku 

Rafał Muchacki 

 

 




